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Les polítiques d’igualtat d’oportunitats de dones i homes han 
de fer-se servir com a mecanismes per a fer possible la seua 
participació i coresponsabilitat en igualtat de condicions en 
tots els àmbits de la vida, tant des del punt de vista públic 
com des del punt de vista privat .

I contestant a la seua pregunta, li puc detallar les accions que 
estem duent a terme des de la conselleria, i segurament me’n 
deixaré moltíssimes perquè no n’hi ha temps .

Establim clàusules socials en els plecs de condicions dels 
contactes en les bases reguladores de les ajudes . 

Des de Labora impulsem programes que fomenten la incor-
poració de la dona al mercat de treball i la seua formació amb 
accions positives com a criteris de valoració, especialment les 
víctimes de violència de gènere . 

I a més a més, cal destacar les ajudes per al suport al mante-
niment del treball autònom de dones i el foment del treball 
autònom que enguany continua amb la seua dotació de 2 
milions d’euros .

En aquest sentit, també és important assenyalar l’increment 
del 150% en la línia de subvencions per a l’ocupació de quali-
tat amb perspectiva de gènere . Passem, i parle de memòria, 
de 11,8 a més de 30 milions d’euros .

I no oblidem l’atenció especialitzada a aquelles dones en 
situació de maltractament o supervivents de la violència de 
gènere per a facilitat la seua inserció laboral mitjançant la 
xarxa de punts d’atenció Labora .

En matèria laboral, en coordinació amb la inspecció de 
treball, s’han realitzat 1 .332 actuacions contra la discrimi-
nació salarial i de gènere . A més, en la mateixa línia que l’any 
passat, en 2019 durem a terme tres convenis amb les orga-
nitzacions sindicals i empresarials més representatives per 
al finançament d’activitats en matèria de prevenció de riscos 
laborals amb perspectiva de gènere .

Referència en tot l’estat espanyol és l’estudi realitzat per 
l’Invassat sobre les condicions laborals de les cambreres de 
pis, que tindrà continuïtat per a donar compliment a les reso-
lucions 1 .444 i 1 .510, amb altres sectors més feminitzats, 
com les aparadores o treballadores de magatzem de fruita, 
per tal de garantir unes condicions laborals dignes .

També hem promogut l’estudi sobre l’escletxa salarial de 
gènere, que ens ha donat una visió clara de les discrimina-
cions que pateixen les dones en l’àmbit laboral i que vosté ha 
donat diferents xifres .

En un altre ordre de coses, la conciliació laboral i familiar, 
limitant els dies d’obertura comercial, i permetent tenir més 
temps per a altres activitats, tant a les persones treballado-
res del comerç com a les consumidores, és un dels objectius 
fonamentals que vam dur a terme en l’Acord de la Llotja, en 
l’acord dels horaris comercials, que únicament i exclusiva-
ment es parla d’obertura, però darrere n’hi havia una impli-
cació molt més directa als treballadors i, bàsicament, les 
treballadores .

En 2017 vam engegar la càtedra d’economia feminista, on 
entre les seus actuacions, podem trobar diferents activitats 

de formació, investigació, difusió, dirigides a recolzar els prin-
cipis de l’economia feminista en el concepte que li he dit al 
principi: reflexió sobre el treball.

Així mateix, li vull recordar que l’any 2018 signàrem el 
conveni amb la Federació d’Associacions de Dones Rurals 
dirigit al suport i promoció d’iniciatives emprenedores de les 
dones en l’àmbit rural .

I, per concloure, per a reforçar la integració de la perspec-
tiva de gènere en el pressupost i millorar el seguiment i 
l’avaluació de resultats, s’han introduïts objectius i indicadors 
amb rellevància en matèria de gènere .

Són algunes de les accions que hem anat desenvolupat . 
Darrere n’hi han moltíssimes més i que esperem, d’una 
vegada per totes, igualtat i inclusió en la nostra societat .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller . Moltes gràcies .

Passem a la pregunta 1 .695, que formula la diputada Graciela 
Ferrer, del Grup Parlamentari Compromís, també a la conse-
llera d’agricultura, medi ambient, i canvi climàtic .

Senyora Ferrer, quan vullga . Pot polsar, per favor? Quan 
vullga, senyora Ferrer .

La senyora Ferrer Matvieychuc:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Senyora consellera, la pregunta que hui vullc formular-li té a 
vore amb un espai agrari periurbà privilegiat al nostre terri-
tori, l’horta de València . Un espai únic al conjunt d’Europa, 
dels poquets que ens queden d’aquestes característiques, 
amb un elevat patrimoni cultural, històric, paisatgístic, però 
sobretot un patrimoni alimentari, d’aliments sostenibles, de 
quilòmetre zero .

Eixe rebost que tenim la sort de tindre els valencians i les 
valencianes al nostre abast i que després de dècades d’estar 
abandonat, de no tindre polítiques públiques per a prote-
gir-ho, per a dinamitzar l’activitat agrària, per a protegir 
eixe espai agrari davant les grans infraestructures i també 
l’especulació urbanística, doncs, hem arribat a l’any 2018 i 
aprovàrem la llei de l’horta . 

Una llei llargament demanada per la societat civil, que ja en 
2001 va presentar una iniciativa legislativa popular, que la 
majoria absoluta d’aquella època del Partit Popular ni tan 
sols va permetre que es tramitara com a tal, que es debatera 
ací en la casa de tots i totes . 

I que, afortunadament, després de tants anys el govern 
del botànic va fer possible eixe debat i els grups d’aquesta 
cambra aprovàrem per a protegir l’horta, per a protegir les 
persones del camp, als llauradors i les llauradores, que, com 
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dic, tant de temps han estat abandonades, per a posar en 
marxa mesures i polítiques de revitalització de l’agricultura, 
perquès és obvi que sense agricultura, no n’hi haurà espai 
agrari ni tindrem… ni podrem conservar aquest patrimoni .

La llei de l’horta s’articulava bàsicament en tres grans instru-
ments . Per una banda, un instrument d’ordenació del terri-
tori per protegir el sòl, perquè sense sòl no tindrem agricul-
tura, però també, i molt important, sense activitat agrària, 
sense llauradors i llauradores que es puguen guanyar la vida 
dignament de la seua activitat, tampoc tindrem agricultura, 
tampoc tindrem patrimoni i tampoc tindrem horta .

Per això, els altres dos potes d’eixa llei són, per una banda, un 
pla de dinamització agrària i, per una alta banda, un Consell 
de l’Horta de València en el qual tinguen participació no a 
soles administracions, sinó també totes les parts interessa-
des per a pilotar, per a coordinar, per a consolidar aquesta 
línia de treball i portar-la endavant .

Amb aquests instruments, el pla de dinamització agrari, el 
Consell de l’Horta de València, el que estem aplicant és la 
lògica més pura: involucrar les persones que viuen en el terri-
tori per a vore quines són les seues necessitats i quina és la 
millor manera de poder solucionar-les .

El que li vull preguntar és: passat quasi deu mesos, onze 
mesos, des de l’aprovació d’aquesta llei, quines mesures 
ha pres la conselleria que vosté dirigix per a l’aplicació dels 
instruments, bàsicament…

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

La senyora Ferrer Matvieychuc:

…el pla de desenvolupament agrari i el Consell de l’Horta de 
València…

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

La senyora Ferrer Matvieychuc:

…d’esta llei .

Moltes gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Ferrer .  (Aplaudiments)

Consellera, quan vullga .

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Muchas gracias, señora Ferrer, por su pregunta .

En primer lugar, con respecto al pla de desenvolupament 
agrari o pla de dinamització, també m’agrada molt el concepte, 
lo hemos elaborado desde la conselleria para que sea tomado 
en consideración por el Consell de l’Horta, como prevé el 
artículo 41 de la ley . 

Para redactar precisamente el plan, hicimos, primero, un 
trabajo interno en la conselleria y después abrimos todo… 
un proceso participativo con el sector, pero también con las 
personas que trabajan, que viven en l’horta . Esto fue, en primer 
lugar . A partir del 28 de marzo de 2018, tuvimos una reunión 
con todo el sector, con los representantes del sector agra-
rio, y después fuimos haciendo reuniones más técnicas con los 
técnicos de las cooperativas, de las organizaciones agrarias . 

Y todo ello lo completamos desde abril y durante el mes de 
mayo con una serie de reuniones en las que estuvieron invi-
tados representantes de los municipios, personas que viven 
allí, agricultores o no, y también todas aquellas organizacio-
nes de la sociedad civil que tuvieron interés . Y se realizaron 
reuniones en Meliana, en Catarroja, en Torrent, en Valencia y 
en la Pobla de Farnals .

A partir de ahí, de esas aportaciones, realizamos una bate-
ría de acciones planificadas, priorizadas. Y lo que es muy 
importante también resaltar, con una estimación presupues-
taria a medio plazo, en el entorno de cuatro o cinco años, y 
que alcanzaría unos 41 millones de euros, entre la que cabe 
recordar que la aportación de la conselleria para 2019, como 
ustedes recordarán, porque está reflejado en los presupues-
tos, alcanza los 2,3 millones de euros .

Esa dotación se tendrá que ir completando, es decir, la de la 
conselleria se irá completando con todos esos otros entes o 
municipios que forman parte del Consell Agrari . En ese plan 
se han estructurado las acciones en tres ejes o líneas estraté-
gicas, siguiendo también precisamente lo que resultó de ese 
proceso participativo . 

El primer eje es sobre cadena alimentaria, producción y comer-
cialización, donde se incluyen medidas que también vienen de la 
ley de estructuras, que se aprobó recientemente, como el banco 
de tierras, el acceso a la tierra, la capacitación agraria, diversifi-
cación de la producción, muy importante también el diseño y la 
puesta en marcha de una marca de productos de l’horta .

El segundo eje de actuación es sobre infraestructuras, equipa-
mientos y servicios, en todo lo que pueda ser mejora de la red de 
riego, caminos, también la guardería rural, que es una demanda 
de la gente en el sector y de movilidad en el territorio de l’horta .

Y en tercer lugar, un eje de gobernanza, gestión y participa-
ción, que ya se encarga de articular la sede del Consell de 
l’Horta, redes de cooperación, el plan de comunicación y otros 
fórmulas de gestión, de colaboración y de gestión en común .

También, como recordarán, el Consell de l’Horta es ese ente 
que estará encargado de llevar a cabo…, de realizar estas 
actuaciones que están ya incluidas y previstas en el plan de 
desarrollo de l’horta .
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Precisamente también el día 3 de diciembre de 2018 realiza-
mos la primera sesión, el inicio de la andadura del Consell de 
l’Horta, en la que participamos los tres miembros iniciales, 
que seremos la Diputación de Valencia, el Ayuntamiento de 
Valencia y la propia conselleria . También estuvieron el resto 
de ayuntamientos del ámbito del plan territorial de l’horta y 
todas aquellas entidades que de acuerdo con la ley de l’horta, 
foman parte de los diferentes órganos del consell .

Como saben, el Consell de l’Horta tiene naturaleza jurí-
dica de un consorcio . Por eso ya hemos remitido el conve-
nio también a la diputación y a todos los ayuntamientos que 
tienen que aprobar que en sus respectivos plenos la adhesión 
a este consorcio y también la aportación de aquellos bienes o 
actuaciones o personas incluso .

Por todo ello, una vez que hemos elaborado el plan, que 
está…, ya ha sido celebrada la reunión constituyente del 
consorcio y la invitación a la adhesión –es que…, perdón– a 
los ayuntamientos y diputación para el Consell de l’Horta, ya 
estamos a la espera de que el resto de entidades pronto nos 
comuniquen su decisión formal para poder continuar .

Con todo ello, la llei de l’horta y la protección del territorio 
de l’horta es una realidad gracias al govern del botànic, gracias 
también al trabajo que se hizo en estas Cortes . Y es preciso 
reconocer, como no, recordar el trabajo de tantas personas, 
vecinos, vecinas, agricultores, agricultoras que han trabajado 
y que trabajaron por mantener l’horta como un espacio único, 
singular, diversos, estimado y con una agricultura mediterrá-
nea y de…

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias .

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

 . . .proximidad como no hay otra en el mundo .

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, consellera . Gràcies . (Aplaudiments)

Passem a la següent pregunta, que és la número 1 .724, 
que formula la diputada Cristina Rodríguez, del Grup 
Parlamentari Compromís, també a la consellera d’agricultura .

Señora Rodríguez, cuando quiera .

La senyora Rodríguez Armigen:

Gracias, presidenta .

Consellera, bona vesprada .

Es indudable que en esta legislatura, con el gobierno del botà-
nic al frente, y gracias al equipo de la conselleria de medio 
ambiente y al empuje de esta cámara, pero también…, permí-
tanme decirles, que también gracias al empeño de este grupo, 
se ha avanzado mucho en mejorar las condiciones del puerto 
de Alicante y de las personas que viven cerca de él .

Miren, al menos desde 2007, hace más de una década, los 
vecinos y vecinas de la ciudad de Alicante venían queján-
dose, sin obtener respuesta, de los problemas ocasionados 
por la actividad de carga y descarga de materiales pulveru-
lentos al aire libre, los llamados graneles . En concreto, las 
quejas venían por la actividad del muelle 17 del puerto de 
Alicante que provocaba que hubiera un exceso de partí-
culas en suspensión, con los consecuentes episodios de 
contaminación .

Las quejas venían, además, fundamentadas en que las 
empresas operaban sin ningún tipo de autorización o licen-
cia ambiental . El Síndic de Greuges emitió un informe ya 
en 2014 en el que daba la razón a las asociaciones vecina-
les . El síndic concluía que esta actividad, la de los graneles, 
se realizaba sin cumplir con las medidas correctoras seña-
ladas por la entonces denominada «Conselleria de Medio 
Ambiente, Agua, Urbanismo y Vivienda», en informe remi-
tido al Ayuntamiento de Alicante con fecha del 11 de diciem-
bre de 2009 .

Pero cuando llegó el botànic al Consell la actividad de los 
graneles seguía sin tener autorización ambiental, a pesar de 
que estaba regulada en la ley de calidad del aire y en la ley 
de prevención de calidad y control ambiental de actividades 
de la Comunidad Valenciana, y cuyo plazo para adaptar las 
medidas correctoras había concluido, por cierto, en enero de 
2015, en la legislatura pasada .

En este sentido, el botànic, como en tantos otros, se encon-
tró con que sus predecesores en el Consell se habían dejado 
los deberes sin hacer, pero es que tampoco el ayuntamiento 
de la ciudad de Alicante ni el Ministerio de Fomento habían 
hecho los deberes . Entiendo su parte de responsabilidad con 
el puerto y con los barrios colindantes de Alicante .

Llegadas a esta legislatura, me consta que la conselleria 
ha realizado muchas actuaciones para dar solución a un 
problema que durante mucho tiempo ha estado enquistado . 
También desencallamos el conflicto aquí, en Les Corts. En 
noviembre de 2017 todos los grupos parlamentarios llega-
mos a un acuerdo para firmar una propuesta conjunta en el 
pleno en la que instábamos al Gobierno de España a través 
del Ministerio de Fomento a construir estas naves en el 
puerto de Alicante .

Y esta semana, sin ir más lejos, hemos tenido también cono-
cimiento de algo que antes, en las legislaturas anteriores, 
tampoco pasaba . Una cosa muy sencilla, que es que ahora la 
policía hace cumplir la ley y cuando se comprueba que se ha 
rebasado el límite en las emisiones permitido por la Unión 
Europea, pues se ordena detener la operativa .

Es indudable que en esta legislatura del botànic se ha avan-
zado mucho y que hemos llegado a muchos acuerdos para 
tener un puerto de ofrezca instalaciones más saludables y 
competitivas . Ha habido muchas reuniones y hemos escu-
chado a todas las partes, algo que no se había hecho hasta 


